
     
 
  LIITE 1  
 
    22.4.2024 Kunnanhallitus 
    29.4.2024 Kunnanvaltuusto 

1 

ENONKOSKEN KUNNAN LAUSUNTO VALTIOVARAINMINISTERIÖLLE SAVONLINNA-
ENONKOSKI OSAKUNTALIITOSESITYKSESTÄ (VN/34308/2023) 

Enonkosken kunta varasi asukkailleen ja muille, jotka katsovat asian koskevan itseään, 
tilaisuuden tehdä huomautus Savonlinna-Enonkoski osakuntaliitosesityksestä. Asiaa koskeva 
kuulutus on ollut nähtävänä kunnan virallisella ilmoitustaululla kunnanvirastolla ja kunnan 
verkkosivuilla 30 päivän ajan 21.3.–19.4.2024. 

Asiasta annettiin neljä (4) huomautusta, joista kolme yksityishenkilön antamaa huomautusta ja 
yksi osakaskunnan huomautus. Huomautukset ja huomautuksista yhteenveto ovat liitteenä. 

Enonkosken kunta yhtyy huomautuksiin, joissa vaaditaan Enonkosken kunnan siirretyn alueen 
palauttamista ja lisäksi kunta toteaa, että Enonkosken kunnanvaltuusto on 9.10.2023 (§ 31) 
kokouksessaan lausunut, että Enonkosken kunta kannattaa esityksen tekijän tekemää esitystä 
Savonlinnan kaupungin osan siirtämisestä takaisin Enonkosken kunnalle, joka on luovutettu v. 
2009 Savonlinnan kaupungille, joka tuolloin mahdollisti Savonrannan kunnan yhdistämisen 
Savonlinnaan kaupunkiin. Lausunnossa todettiin myös tuolloin, että ko. maayhteydelle ei ole 
enää tarvetta, koska Kerimäen kunta liittyi Savonlinnan kaupunkiin vuonna 2013, jolloin 
maayhteys muodostui joka tapauksessa Savonrantaan ja myöhemmin tehty lakimuutos ei enää 
vaatinut kuntaliitoksissa maayhteyttä. 

Kuten valtuusto on tuolloin 9.10.2023 kokouksessaan lausunut, että Savonlinnalle vuonna 2009 
luovutettu alue siirretään kokonaan sellaisenaan takaisin Enonkosken kuntaan – ei siis vain 
osaa alueesta, kuten nyt Valtiovarainministeriön (Maanmittauslaitos) karttaluonnoksessa 
esitetään. Esitetty vaihtoehto, jossa Enonkosken kunnan ja Heinäveden kunnan välille tulisi 
kapea ”yhdyskäytävä” ei ole tarkoituksenmukainen, eikä mitenkään perusteltu. 

Enonkosken kunta perustelee tuolloin vuonna 2009 maa-alueen kokonaan takaisin 
luovuttamista Enonkosken kunnalle jo aikaisemmin mainitulla syyllä, että ko. maayhteydelle ei 
ole enää tarvetta, koska Kerimäen kunnan liityttyä Savonlinnaan maayhteys muodostui 
luontevasti ja myöskään laki ei tätä enää edellytä. 

Maa-alue, jota Enonkosken kunta vaatii takaisin siirrettäväksi takaisin osaksi Enonkoskea, 
perustuu myös historiallisiin sekä kulttuurisiin arvoihin. Ko. alueen siirrolla tuolloin 
mahdollistettiin naapurikuntien liittyminen toisiinsa, mutta nyt on aika tulla vastaan siinä, että tuo 
alue on osa Enonkoskea ja sen historiaa sekä kulttuuria.  

On myös huomattava, että siirretyllä alueella vakituisesti asuvat ja vapaa-aikaansa viettävät 
henkilöt joutuvat tekemään kohtuuttoman matkan Savonlinnaan hoitaakseen mm. viralliset 
asioinnit Savonlinnan kaupungissa, jonne on matkaa esimerkiksi Hyväsalmen sillan kohdalta 
noin 60 kilometriä, kun Enonkosken kuntataajamaan matkaa tulee vain noin 25 kilometriä.  
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Kuntarakennelain 2 §:n mukaan kuntajaon kehittämisen tavoitteena on elinvoimainen, 
alueellisesti eheä ja yhdyskuntarakenteeltaan toimiva kuntarakenne, joka vahvistaa kunnan 
asukkaiden itsehallinnon edellytyksiä. Ko. kokonaan siirrettävän alueen osalta todetaan, että 
kyseessä on muu toiminnallinen kokonaisuus ja Enonkosken kunnalla on osaltaan edellytykset 
vastata siirtyvän alueen asukkaiden palvelujen järjestämisestä ja rahoituksesta. 

Saman lain 4 §:ssä säädetään kuntajaon muuttamisen yleisistä edellytyksistä. Pykälän 1 
momentin mukaan kuntajakoa voidaan muuttaa, jos muutos edistää yllä esitettyjä 2 §:ssä 
tarkoitettuja kuntajaon kehittämisen tavoitteita sekä parantaa alueen asukkaiden palveluja tai 
elinolosuhteita. Ko. siirretyllä alueella asuu tällä hetkellä pysyviä Savonlinnan kaupungin 
asukkaita kaksi henkilöä, jolloin heidän siirtymisensä Savonlinnan kaupungista Enonkosken 
kuntalaisiksi ei vaikuta kaupungin väkiluvun vähenemiseen merkittävästi.  Eli muutos on 
Savonlinnan kaupungin kannalta vähäinen ottaen huomioon muutoksen vaikutukset kaupungin 
asukasmäärään, maapinta-alaan, kunnallisiin palveluihin, talouteen, elinkeinotoimintaan, 
yhdyskuntarakenteen kehitykseen tai muihin niihin verrattaviin seikkoihin. 

Enonkosken kunta on luontainen asiointi- ja työssäkäyntialue, jos tarkastellaan elinkeino- ja 
työllisyysnäkökulmaa. On lisäksi perusteltua tarkastella muuta asiointia ja vapaa-ajan 
liikkumista. Enonkosken kuntakeskuksessa on toimivat peruspalvelut, joita mahdollisella 
liitosalueella asuvat voisivat hyödyntää täysipainoisesti verrattuna kaupungin tuottamiin 
palveluihin, jotka ovat maantieteellisesti kaukana. 

Enonkosken kunta haluaa edelleen korostaa, että yhteistyö Savonlinnan kaupungin kanssa on 
ollut ollut toimivaa ja tiivistä yhteistyötä kunta ja kaupunki tekevät mm. maaseututoimen 
palveluissa, ympäristöterveydenhuollon palveluissa, sivistystoimessa, hankintatoimessa jne. 
Tältä osin aloitteessa esitetty ei luonnollisestikaan muuta Enonkosken kunnan ja Savonlinnan 
kaupungin välistä yhteistyötä. 
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